中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

E-mail

hxluo420@163.com

2014-05-12 星期-

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

罗小华,宋彬,庄雄杰,吴秀蓉,对比进展期胃癌与原发性胃淋巴瘤中上腹淋巴结转移的CT表现[J].中国医学影像技术,2013,29(2):234~238

对比进展期胃癌与原发性胃淋巴瘤中上腹淋巴结转移的CT表现

MSCT findings of upper middle abdominal lymph nodes metastases: Comparison on advanced gastric carcinoma and primary gastric lymphoma

投稿时间: 2012-05-15 最后修改时间: 2012-12-26

DOI

中文关键词: 胃肿瘤 淋巴瘤 淋巴结 肿瘤转移 体层摄影术,X线计算机

英文关键词:Stomach neoplasms Lymphoma Lymph nodes Neoplasm metastasis Tomography, X-ray computed

基金项目:

罗小华

作者 单位

厦门大学附属第一医院放射科,福建 厦门 361003

宋彬 四川大学华西医院放射科,四川 成都 610041

庄雄杰 厦门大学附属第一医院放射科,福建 厦门 361003

吴秀蓉 厦门大学附属第一医院放射科、福建 厦门 361003

摘要点击次数:736

全文下载次数:228

中文摘要:

目的 探讨进展期胃癌(AGC)与原发性胃淋巴瘤(PGL)中上腹淋巴结转移的CT表现差异。方法 回顾性分析经病理证实且有中上腹淋巴结转移的61例AGC和17例PGL患者的中上腹CT表现。对比分析转移淋巴结的部位、大小、数目、形态、密度及强化方式。结果 AGC中上腹淋巴结转移以肝胃韧带(44/61,72.13%)、贲门周围(28/61,45.90%)、腹腔干周围(27/61,44.26%)、胃结肠韧带(18/61,29.51%)和肝十二指肠韧带及胰头周围(18/61,29.51%)发生率较高,PGL则以肝胃韧带(15/17,88.24%)、肝十二指肠韧带及胰头周围(9/17,52.94%)、胃结肠韧带(8/17,47.06%)、腹腔干周围(8/17,47.06%)和腹主动脉周围下部(8/17,47.06%)发生率较高;PGL腹主动脉周围下部淋巴结转移率较高(2²=4.606,P=0.032),转移淋巴结最大短轴径(MSAD)≥2.5 cm的比例高于AGC,强化较均匀,坏死少见(P均<0.001)。结论 与AGC相比,PGL更易引起腹主动脉周围下部淋巴结肿大,MSAD≥2.5 cm的淋巴结比例较高,强化较均匀而坏死较少。

英文摘要:

Objective To observe MSCT manifestations of upper middle abdominal lymph nodes in advanced gastric carcinoma (AGC) and primary gastric lymphoma (PGL). **Methods** MSCT findings of upper middle abdominal lymph nodes were reviewed in 61 patients of AGC and 17 patients of PGL confirmed histopathologically. The location, size, number, shape, density and patterns of metastastic lymphnodes were observed. **Results** The predominant site of metastastic lymphnodes in AGC was hepatogastric ligament (44/61, 72.13%), followed by cardiac orifice (28/61, 45.90%), celiac trunk (27/61, 44.26%), gastrocolic ligament (18/61, 29.51%) and hepatoduodenal ligament and head of pancreas (18/61, 29.51%), while metastastic lymphnodes of PGL were common seen in hepatogastric ligament (15/17, 88.24%), hepatoduodenal ligament and head of pancreas (9/17, 52.94%), gastrocolic ligament (8/17, 47.06%) and lower paraaortic area (8/17, 47.06%). The transfer probability to lower abdominal aorta of PGL was larger than that of AGC (χ^2 =4.606, P=0.032). The proportion of metastastic lymphnodes with maximum short axis diameter (MSAD) \geq 2.5 cm in PGL was larger than that in AGC. Compared with AGC, metastastic lymphnodes in PGL enhanced more homogeneously and had less necrosis (all P<0.001). **Conclusion** The transfer probability to lower abdominal aorta of PGL is stronger than that of AGC. Compared with AGC, PGL causes more metastastic lymphnodes with MSAD \geq 2.5 cm, which enhancing more homogeneously and having less necrosis.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

您是第**6245365** 位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址: 北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码: 100190 电话: 010-82547901/2/3 传真: 010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计